
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senator Janinê Fetliñsk¹

na 34. posiedzeniu Senatu
w dniu 28 maja 2009 r.

Oœwiadczenie skierowane do prezesa Rady Ministrów Donalda Tuska oraz do minister zdrowia Ewy
Kopacz

Programy zdrowotne o charakterze kompleksowym maj¹ istotne znaczenie dla kszta³towania polityki
zdrowotnej pañstwa. W naszym kraju by³y one odbiciem strategii Œwiatowej Organizacji Zdrowia reali-
zowanej pod has³em „Zdrowie dla wszystkich”. Dokumenty takie powstawa³y po okresie transformacji.

Pierwszy Narodowy Program Zdrowia (NPZ) zosta³ przyjêty przez rz¹d Tadeusza Mazowieckiego. Cho-
cia¿ nie mia³ on jeszcze w pe³ni instytucjonalnego charakteru (brak struktur realizacyjnych), to stano-
wi³ schemat i wzór dla tworzenia lokalnych planów dzia³añ nakierowanych na poprawê sytuacji
zdrowotnej w ró¿nych rejonach kraju.

Narodowy Program Zdrowia przyjêty w 1996 r. (na lata 1996–2005) mia³ ju¿ pewne struktury realiza-
cyjne w Ministerstwie Zdrowia i w wojewódzkich centrach zdrowia publicznego, a tak¿e w Pañstwowym
Zak³adzie Higieny (obecnie Narodowy Instytut Zdrowia Publicznego). Powo³any zosta³ te¿ Miêdzyresor-
towy Zespó³ Koordynacyjny z³o¿ony z przedstawicieli ministerstw (czêsto w randze ministrów). Polski
NPZ uznawany by³ przez WHO za wzorcowy dla innych krajów w Europie, które w tym czasie zaczê³y
tworzyæ podobne strategie. W kraju powsta³o wiele programów lokalnych bazuj¹cych na strukturze
NPZ, ale uwzglêdniaj¹cych specyfikê lokaln¹ i priorytety danego terenu.

W roku 2007 przygotowany zosta³ przez du¿¹ grupê ekspertów i zatwierdzony przez rz¹d pana pre-
miera Jaros³awa Kaczyñskiego znowelizowany Narodowy Program Zdrowia, uzyska³y tak¿e aprobatê
rz¹du inne realizowane programy. Program ten stanowi dobre narzêdzie dla dzia³añ w kierunku popra-
wy i umocnienia zdrowia ludnoœci, mo¿e te¿ byæ pomocny na ró¿nych szczeblach zarz¹dzania, a tak¿e
dla organizacji pozarz¹dowych. Jednak¿e mijaj¹ ju¿ prawie dwa lata, a nie zosta³ jeszcze powo³any Miê-
dzyresortowy Zespó³ Koordynacyjny (NPZ jest z definicji miêdzysektorowy), który zatwierdzi³by harmo-
nogram dzia³añ. Chcia³abym tak¿e zwróciæ uwagê na fakt, i¿ do potencjalnych realizatorów programu
(gmin, powiatów) nie dotar³a wersja drukowana tego dokumentu. Osoby i instytucje zaanga¿owane od
lat w realizacjê NPZ oczekuj¹ powa¿nego potraktowania tego dokumentu przez Ministerstwo Zdrowia,
czekaj¹ te¿ na oficjalne uruchomienie programu oraz odpowiednie nag³oœnienie go w mediach w celu
doinformowania spo³eczeñstwa.

Zwracam siê do Pana Premiera i do Pani Minister z zapytaniem, kiedy mo¿emy spodziewaæ siê kon-
kretnych dzia³añ Ministerstwa Zdrowia w tej sprawie.

Z powa¿aniem
Janina Fetliñska




